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Samenvatting 
 
In deze samenvatting geef ik een korte indruk wat u kunt verwachten van mijn 
eindopdracht “Wijzer … … voor jou !!”. 
 
In mijn eindopdracht staan twee onderwerpen centraal, het studentenservicepunt en de 
loopbaan van de leerling. 
Het studentenservicepunt is opgezet met als doel een als vraagbaak voor leerlingen.  
Naar mijn idee moeten de leerlingen, als ze bij het studentenservicepunt geweest zijn, 
‘wijzer’ weggaan naar de door hun gevraagde richting.   
Bij de studieloopbaan van onze leerling denk ik aan de huidige opleiding die ze volgen, 
maar ook aan het kiezen voor werk of een vervolgopleiding voor daarna. 
Mijn onderzoeksvraag is: “Hoe kan het studentenservicepunt bij Helicon Opleidingen 
MBO Den Bosch leerlingen ondersteuning bieden bij hun loopbaan?”. 
 
Ik heb voor mijn onderzoek informatie ingewonnen over het servicepunt en de 
loopbaanbegeleiding op Voortgezet Onderwijs, MBO en HBO opleidingen.  
Daarnaast heb ik literatuur gelezen waarvan ik in hoofdstuk twee een beschrijving geef. 
Bij de literatuurkeuze heb ik me vooral gericht op ‘hoe denken jongeren’ en ‘hoe kiezen 
jongeren’. Naar mijn idee is het belangrijk hier meer over te weten omdat ik hier bij de 
serviceverlening en loopbaanbegeleiding rekening mee wil houden. Zo kunnen mijn 
collega’s en ik de leerlingen zo goed mogelijk begeleiden. 
 
Bij mijn onderzoek heb ik gebruik gemaakt van de Survey-methode. Ik heb interviews 
afgenomen bij de teamleiders en decanen en enquêtes afgenomen onder leerlingen en 
coaches. Zij geven hun mening en ervaring over het studentenservicepunt en de 
loopbaanbegeleiding bij ons op school.  
De gegevens van het onderzoek heb ik gekoppeld aan de theorie in hoofdstuk vier. 
In hoofdstuk vijf trek ik conclusies en geef ik aanbevelingen aan de directie en 
teamleiders. 
Mijn persoonlijke en proceservaringen gedurende mijn onderzoeksperiode beschrijf ik 
hoofdstuk zes.  
 
 
Door het opvolgen van de aanbevelingen in “Wijzer … … voor jou!!” hoop ik dat onze 
leerlingen in de toekomst de goede richting op gewezen worden en dat zij wijzer worden 
dankzij ondersteuning en loopbaanbegeleiding. 
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Inleiding  
 
Sinds september 1991 ben ik werkzaam bij Helicon Opleidingen MBO den Bosch. Helicon 
Opleidingen heeft een groen karakter wat terug te vinden is in de verschillende 
opleidingen die aangeboden worden. 
Op de locatie MBO Den Bosch hebben we naast de Beroeps Opleidende Leerweg (BOL) 
ook de Beroeps Begeleidende Leerweg (BBL). De verschillende opleidingen worden op 
niveau 2, 3 en 4 aangeboden.  
Op dit moment volgen circa 700 BOL-leerlingen en circa 500 BBL-leerlingen onderwijs op 
onze school. Daarnaast hebben we nog ongeveer 700 deelnemers aan 
bedrijfsopleidingen. 
 
Bij Helicon Opleidingen is de coach het eerste aanspreekpunt voor de leerling.  
Een schematisch beeld van onze begeleiding/zorgstructuur is weergegeven in figuur één. 
De pijlen in het schema geven aan hoe de begeleiding kan lopen.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Figuur 1. Leerlingbegeleiding Helicon Opleidingen  

 
Er zijn drie decanen werkzaam die op aanvraag van leerlingen hulp bieden. De decanen 
hebben ieder een aantal afdelingen onder hun hoede.  
Verder is er een zorgteam, met momenteel twee zorgcoördinatoren.  
 
Ik ben werkzaam als vakdocent en coach bij de afdeling bloem & vormgeving in BOL, 
BBL en bedrijfsopleidingen. De afgelopen jaren heb ik examinatorentraining en pop-
training (‘pop’ betekent persoonlijk ontwikkelplan) gevolgd. 
Door de gesprekstechnieken tijdens deze trainingen en daarnaast de 
begeleidingsgesprekken met leerlingen heb ik gemerkt dat leerlingen op school zitten, 
maar dat ze niet bewust bezig zijn met hun toekomst. Vooral in het laatste jaar zijn 
leerlingen bezig met de voorbereiding en keuze voor een vervolgopleiding of werk. Dan 
wordt er hulp gevraagd.  
Hierdoor werd het voor mij steeds duidelijker dat ik me wilde richten op de begeleiding 
van leerlingen. 
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In juni 2009 meldde mijn collega, docent, decaan en zorgteam, dat hij nog één jaar bleef 
werken en daarna met vervroegd pensioen zou gaan. Ik ben naar mijn teamleider gegaan 
en heb aangegeven dat ik de decaantaken over zou willen nemen. De directie en 
teamleider gingen akkoord en ik zou één jaar samen met hem de taken uitvoeren, in 
combinatie met de studie schooldecanaat bij Fontys. Het liep allemaal anders omdat mijn 
collega al per oktober 2009 onze school ging verlaten.  
Ik heb de decanaattaken voor de afdeling bloem & vormgeving en hand & design op me 
genomen. Er is geen duidelijke taakomschrijving. Ik heb de werkwijze van mijn collega 
overgenomen. 
Met de andere twee decanen, op de locatie Boxtel, zijn geen afspraken of 
overlegmomenten, deze zijn er ook nooit geweest. Ik kan wel bij hen terecht voor vragen. 
 
 
Motivatie en verwachting 
Door mijn onderzoek wil ik erachter komen of het studentenservicepunt (SSP) een 
meerwaarde kan zijn voor de loopbaanbegeleiding en hoe dit zou kunnen. 
Ook hoop ik duidelijkheid te krijgen hoe leerlingen en coaches loopbaanbegeleiding 
ervaren. Ik wil naar aanleiding van mijn literatuurstudie en onderzoek conclusies trekken 
en aanbevelingen doen ten aanzien van mijn onderzoeksvraag. 
 
Het SSP is, in mijn ogen, een centraal punt om vragen te beantwoorden en informatie te 
geven aan leerlingen. Na mijn onderzoek zal blijken of het SSP ook ondersteuning kan 
bieden bij de loopbaanbegeleiding van leerlingen.  
Onder loopbaanbegeleiding versta ik hulp en begeleiding die de leerlingen krijgen met 
betrekking tot een vervolgopleiding of een werkadres.  
 
 
Relevantie van het onderzoek. 
Het SSP is nog maar net van start gegaan, in september 2010. Om volgend schooljaar de 
leerlingen nog beter van dienst te kunnen zijn is het goed te weten waar Helicon op moet 
letten en hoe het SSP het beste vorm gegeven kan worden. 
Door mijn onderzoek, en de daaruit voortvloeiende aanbevelingen, wil ik de werking en 
bekendheid van het SSP duidelijker krijgen voor leerlingen, docenten, coaches, decanen 
en teamleiders. 
Loopbaanbegeleiding wordt bij ons op school nog niet duidelijk beschreven en toegepast.  
Het is naar mijn idee niet duidelijk hoe en wie loopbaanbegeleiding verzorgd. Mijn 
onderzoek kan daar, naar mijn idee, goed voorwerk voor zijn. 
 
 
In het volgende hoofdstuk ga ik nader in op de aanleiding en probleemstelling van mijn 
onderzoek. 
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Hoofdstuk 1: Aanleiding en probleemstelling  
 
In juni 2009 werd er in een plenaire vergadering op school gevraagd naar 
geïnteresseerden om zitting te nemen in een werkgroep voor het opzetten van een  
centraal punt in de nieuwbouw. Dit punt moest een aanspreekpunt worden voor de 
leerlingen. De verdere uitwerking, plaats en doelstellingen, zou in de werkgroep en 
bepaald worden.  
In mijn ogen zijn zorg~en decaantaken een onderdeel van service verlenen en een 
centrale plaats bied duidelijkheid voor leerlingen. Daarom sprak het idee van  
een servicepunt voor leerlingen in het nieuwe schoolgebouw sprak mij aan. Voor mij is 
het een uitdaging om te bekijken hoe het servicepunt optimaal voor leerlingen kan 
functioneren. Verschillende zorg~ en decanaattaken zouden, in mijn ogen, ook een 
onderdeel van service verlenen kunnen zijn.  
 
In juli zijn we, als werkgroep servicepunt, gestart. 
In april 2010 heeft de werkgroep een voorstel bij de medezeggenschapsraad neergelegd.  
Het voorstel omhelst: 

- de plaats in het gebouw, 
- de naam  
- de bezetting , 
- de openingstijden , 
- de werkzaamheden waarvoor kunnen leerlingen terecht bij dit punt, 

Dit voorstel is door de directie en het managementteam goedgekeurd.  
Het SSP zou met ingang van het nieuwe schooljaar, in september, starten.  
 
De bezetting door een vaste kracht werkt prima. De wisselende bezetting loopt niet. Door 
navraag bij de roostermaker en directeur, ben ik erachter gekomen dat er geen opdracht 
is gegeven om een extra persoon in te zetten.  
Om het SSP goed te laten werken heb ik voor de eerste twee periodes een planning 
gemaakt. Dit was erg moeilijk vanwege de inzetbaarheid van collega’s.  
Ik merkte, door opmerkingen van collega’s, dat zij niet op de hoogte waren van het SSP. 
Ze gaven aan dat het nut hun niet duidelijk was en ze het niet prettig vonden om er te 
moeten werken. 
 
Na de moeizame roosterplanning in deze periodes heb ik dit gemeld bij de directie en ben 
ik er mee gestopt. Wel ben ik zelf, op dinsdag en donderdag zover mogelijk, gaan werken 
vanuit het SSP.  
Er is een redelijke toeloop van leerlingen naar het SSP, vooral voor stage-zaken en 
algemene formulieren. Hier zijn we achter gekomen doordat we een aantal weken 
bijgehouden hebben hoeveel leerlingen naar het SSP komen en waarvoor. 
Voor vragen met betrekking tot loopbaanbegeleiding komen leerlingen niet of nauwelijks 
naar het SSP, alleen wanneer hier gerichte afspraken voor gemaakt zijn. 
 
Sinds ik decanaattaken van mijn collega overgenomen heb, merk ik dat er door leerlingen 
niet veel gevraagd wordt over ‘hoe nu verder na school’. De leerlingen nemen weinig tot 
geen initiatief, dit wordt door school wel van hun verwacht. Als coach spreek ik leerlingen 
hierover aan tijdens individuele gesprekken, maar er staat niets vast met betrekking tot 
loopbaanbegeleiding. 
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Decanaat is bij ons op school vraag gestuurd, maar ik merk dat er weinig ‘gevraagd’ 
wordt. Ik ben benieuwd hoe dit komt, leeft het nog niet bij leerlingen of kunnen ze het niet 
opbrengen om zelf hier over na te denken en vragen over te stellen? 
In schooljaar 2011-2012 wordt loopbaanbegeleiding bij ons op school onder de loep 
genomen. Ik zou met mijn onderzoek hier voorwerk voor willen doen. 
 
Onderzoeksvraag 
Aan het eind van mijn onderzoek hoop ik antwoord te kunnen geven op de volgende 
vraag: 
 
Hoe kan het studentenservicepunt bij Helicon Opleidingen MBO Den Bosch de leerlingen 
ondersteuning bieden bij hun loopbaan? 
 
Dit wil ik doen met behulp van de volgende deelvragen: 

1. Hoe bekend is het studentenservicepunt bij de leerlingen en waarvoor komen ze? 
2. Vinden leerlingen het belangrijk dat er een studentenservicepunt is? 
3. Door wie en op welke manier wordt loopbaanbegeleiding aangeboden aan de 

leerlingen?  
4. Waar hebben jongeren behoefte aan op school als het gaat om 

loopbaanbegeleiding? 
5. Zijn er kansen voor het studentenservicepunt als het gaat om het bieden van 

ondersteuning bij de loopbaanbegeleiding? 
 
 
Wanneer ben ik tevreden met het onderzoek? 
Na mijn onderzoek wil ik antwoord hebben op de vraag of leerlingen, coaches, decanen 
en teamleiders denken dat het studentenservicepunt ondersteuning kan bieden aan 
loopbaanbegeleiding bij leerlingen. 
Ook wil ik helder krijgen hoe de loopbaanbegeleiding nu gebeurt en hoe het zou moeten 
gebeuren in de ogen van de verschillende onderzoekseenheden.  
Op grond hiervan kan ik aanbevelingen doen, naar teamleiders en directie. 
 
 
In hoofdstuk twee bespreek ik theorie die ik gelezen heb met betrekking tot mijn 
onderzoeksvraag. 
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Hoofdstuk 2: Theoretische onderbouwing 
 
In mijn onderzoeksvraag en deelvragen staan een aantal begrippen die ik in dit hoofdstuk 
zal verhelderen. 
Daarnaast bespreek ik in dit hoofdstuk literatuur die ik gelezen heb rondom mijn 
onderzoek.  
  
 
2.1  Verheldering van begrippen 
Mijn onderzoeksvraag:  
‘Hoe kan het studentenservicepunt bij Helicon Opleidingen MBO Den Bosch de 
leerlingen ondersteuning bieden bij hun loopbaan?’ 
Mijn deelvragen: 

1. Hoe bekend is het studentenservicepunt bij de leerlingen en waarvoor komen ze? 
2. Vinden leerlingen het belangrijk dat er een studentenservicepunt is? 
3. Door wie en op welke manier wordt loopbaanbegeleiding aangeboden aan de 

leerlingen?  
4. Waar hebben jongeren behoefte aan op school als het gaat om 

loopbaanbegeleiding? 
5. Zijn er kansen voor het studentenservicepunt als het gaat om het bieden van 

ondersteuning bij de loopbaanbegeleiding? 
 
Studentenservicepunt : het centrale punt bij ons op school waar leerlingen terecht 
kunnen voor vragen (van verschillende aard). In tekst afgekort door SSP. 
Ondersteuning:  extra hulp en service die geboden kan worden aan leerlingen met 
vragen. 
Loopbaan:  vervolgopleiding, werkadres of eventueel andere opleidingskeuze van de 
leerling. 
Loopbaanbegeleiding:  hulp en sturing door de coach bij het nadenken en komen tot een  
keus van leerlingen. Dit kan betrekking hebben op werk en/of opleiding. 
Jongeren:  jongeren tussen de 16 en 22 jaar, dit is de doelgroep waar ik mee werk. 
 
 
2.2  Literatuur gekoppeld aan het studentenservicep unt. 
Leerlingen moeten op school al snel kiezen vanwege vakkenpakketten en 
vervolgopleidingen. Voor jongeren is het moeilijk te overzien wat een beroep precies 
inhoudt en welke toekomstverwachting er bij een beroepskeuze past. 
Uit onderzoek (Crone, 2010) is gebleken dat adolescenten (16-18 jarigen) nog niet het 
vermogen hebben om consequenties op langere termijn te overzien. Van leerlingen, van 
het voortgezet onderwijs en het MBO, wordt verwacht dat zij keuzes voor een groot deel, 
zelfstandig kunnen maken.  
In mijn ogen en ook volgens recente ontwikkelingen in de neuropsychologie (Crone, 
2010) is dit geen reële verwachting omdat de prefrontale cortex nog niet volledig 
ontwikkeld is.  
Uit onderzoek (Nelis & van Sark, 2010) blijkt dat het jongerenbrein meerdere dingen 
tegelijk niet goed oppakt en dat dit voor verwarring zorgt.  
Het SSP is een open ruimte waar veel drukte is. Uit mijn onderzoek zal blijken hoe 
leerlingen deze drukte ervaren met betrekking tot loopbaanbegeleiding. 
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Het jongerenbrein is zodanig ontwikkeld dat juist het komen tot creatieve, onverwachte 
oplossingen en flexibiliteit tot hun specifieke eigenschappen behoort (Crone, 2010).  
Mede naar aanleiding van dit gegeven, denk ik dat het open karakter van het SSP ook 
een meerwaarde kan zijn voor de verdere ontwikkeling van de leerling, juist door de vrije 
en gemakkelijke toegankelijkheid.  
 
Brookfield (2009) geeft aan dat je de leerling zelf verantwoordelijk kan maken voor de 
ontwikkeling van zijn/haar loopbaan, door aandacht te schenken aan zelfsturing.   
Volgens Kuijpers en Meijers (2005) daarentegen is zelfsturing een moeilijk proces en is 
dit vrijwel niet te bereiken bij de doelgroep, namelijk leerlingen van het voortgezet 
onderwijs en MBO-leerlingen. Het is daarom beter te spreken over zelfregulatie. 
In tegenstelling tot zelfsturing staan bij zelfregulatie de grote lijnen en doelen vast. De 
invulling en uitvoering gebeurt echter vanuit de leerling. Wanneer leerlingen zelfstandig 
naar het SSP gaan komt er, naar mijn idee, meer verantwoordelijkheid en zelfregulatie bij 
de leerling te liggen.  
 
Bimrose & Barnes (2004) pleiten voor individuele begeleiding van de leerling. De ervaring 
van iedere leerling moet centraal staan en deze ervaring moet gekoppeld worden aan de 
vraag ‘wie ben ik’ en ‘wat wil ik’.  
Uit navraag en ervaring weet ik dat het studentenservicepunt nu alleen informatie geeft en 
geen loopbaanbegeleiding verzorgt. Het is belangrijk de individuele ervaring van 
leerlingen een plaats te geven door het stimuleren van interne en externe dialoog.  
Op grond van wat Bimrose & Barnes zeggen zou het SSP, in de huidige staat, vanwege 
het open karakter en de bemensing niet geschikt zijn voor loopbaanbegeleiding. Er is dan 
te veel drukte en weinig ruimte voor individuele gesprekken. 
 
Volgens Luken (2011) zorgt de grote hoeveelheid aan opleidingsmogelijkheden ervoor 
dat het vrijwel onmogelijk wordt om te kunnen kiezen. Er zijn onoverzichtelijk veel 
beroepskeuzemogelijkheden.  
Nelis & van Sark (2010) menen dat jongeren nog niet zelfstandig kunnen leren en 
beslissen. Ze hebben hulp nodig om hen te laten ontdekken wat belangrijk is en wat niet 
(of minder).  
 “Jongeren zijn dynamisch en stellen hun toekomstdromen nogal eens bij “(Nelis & van  
Sark, 2010, p.82).  
 
2.3  Literatuur gekoppeld aan loopbaanbegeleiding 
Vaak hebben leerlingen in het beroepsonderwijs geen idee waarvoor ze precies leren, ze 
houden zich niet bezig met hun beroepswens. Ze werken alleen naar een diploma toe 
(Kuijpers, Meijers & Bakker, 2006; Zijlstra, Meijers, 2006).  
Door voldoende begeleiding en feedback tijdens loopbaangesprekken komt, naar mijn 
idee, de leerling steeds dichter bij datgene dat hij/zij werkelijk wil. 
Een keuze blijft altijd een stap in het onbekende, zelfs wanneer je goede begeleiding krijgt 
en iedereen het goed aanpakt, aldus Luken (2011).  
Bij loopbaanbegeleiding is het, in mijn ogen, belangrijk dat de leerling leert om open te 
staan voor alle ervaringen die opgedaan worden, tijdens stage, schooltijd en privétijd. 
Wanneer de leerling hier voor open staat en inziet dat voor een beroep veel verschillende 
competenties nodig zijn die op verschillende manieren bereikt kunnen worden, dan kan hij  
alle ervaring gebruiken om zichzelf verder te ontwikkelen.  
Wanneer blijkt dat een gemaakte keuze niet leidt tot succes en tevredenheid (Admiraal & 
Spijkerman, 2000), dan kan deze keuze tijdens loopbaangesprekken aangepast worden.  
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Volgens Luken (2010) kan het eigen idee over een keuze afzwakken doordat er met 
anderen over gepraat wordt. Dit is naar mijn idee in tegenspraak met Nelis & Sark (2010) 
die menen dat jongeren juist hulp en de mening van anderen nodig hebben om te komen 
tot doordachte keuzes. 
Voordat de leerling gesprekken gaat voeren moet hij duidelijk van zichzelf weten wat hij 
wil. Door er met anderen, zowel leerlingen als docenten als stage, over te praten, krijgt de 
leerling, naar mijn idee, overeenstemming over zijn beeld en de werkelijkheid. Hoe meer 
het beeld en de werkelijkheid overeenkomt, des te groter is de succesbeleving. 
 
Het ontstaan van motivatieproblemen komt, volgens Meijers, Kuijpers & Winters (2010), 
doordat er te weinig ‘hart’ en ‘zicht’ is voor een beroep.  
Wanneer de leerling plezier heeft in wat hij doet, zullen de resultaten beter worden en dus 
ook de succesbeleving.  
Als tijdens loopbaanbegeleiding de motieven en capaciteiten aan elkaar worden 
verbonden leidt dit, naar mijn idee, tot betere resultaten en een positieve werking op de 
succesbeleving en zelfverantwoordelijkheid.  
Heel vaak wordt er gekozen volgens het ‘prullenbakmodel’ (Neuvel, 2005). Leerlingen zijn  
niet bewust bezig met wat ze graag willen, maar meer met wat ze niet willen. Deze 
methode is, volgens mij, niet gericht op de juiste motieven. Dit leidt, volgens mij, tot 
minder goede resultaten en daarmee tot motivatieproblemen. Als de leerling 
zelfverantwoordelijk is zal er, volgens mij, bewuster worden gekozen en niet volgens het 
‘prullenbakmodel.  
 
 
2.4  Studentenservicepunt en loopbaanbegeleiding ge koppeld aan inclusief 
       onderwijs 
Leerlingen in de leeftijdscategorie 16-22 jaar hebben soms moeite met het maken van 
keuzes door persoonlijke belemmeringen, zoals gedragsproblemen en/of psychische 
en/of lichamelijke problemen. 
Belemmeringen kunnen ook tijdens de opleiding ontstaan, bijvoorbeeld wanneer een vak 
problemen oplevert, bijvoorbeeld het leren van Latijnse namen of het ontbreken van 
gevoel voor vormgeving.  
“Bewustwording van de belemmeringen is een belangrijke eerste stap in de begeleiding” 
(Kunnen, Holwerda & Bosma, 2008, p168.).  
Dit sluit aan bij de eerder genoemde theorie van Bimrose & Barnes (2004). 
Door leerlingen loopbaanbegeleiding te bieden en feedback te geven over stage- en 
schoolervaringen willen we de leerling zich bewust laten worden van hun belemmeringen 
en het gevolg daarvan in de praktijk.  
 
Vanuit het ministerie wordt er steeds meer nadruk gelegd op inclusief onderwijs. Omgaan 
met leerlingen met een handicap of belemmering op school of tijdens de stage zorgt voor 
een goed beeld van de maatschappij waarin de jongeren zich later staande moeten 
houden. 
Volgens Unesco (1994) is het doel van inclusief onderwijs, iedereen zich welkom te laten 
voelen op school en de mogelijkheid te bieden een diploma te behalen.  
Door op school om te gaan met medeleerlingen met een handicap, leer- en/of 
gedragsproblemen zorg je ervoor dat het niet alleen theorie blijft.  
Met betrekking tot inclusief onderwijs zullen leerlingen leren om gaan met leeftijdsgenoten 
die anders zijn in gedrag of leren. Dit zal ervoor zorgen dat de leerling onbewust werkt 
aan de competentie ‘samenwerken en overleggen’ of ‘aandacht en begrip tonen’. 
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Volgens Mittendorff (2008) is één van de doelen van competentiegericht onderwijs het 
zorgen voor meer motivatie binnen en buiten de school.  
Leergierig zijn en jezelf steeds nieuwe dingen aan willen leren is wat de huidige 
ondernemer verlangt van zijn personeel.  
Een heleboel competenties die van belang zijn voor een beroep komen ook buiten het 
onderwijs, tijdens stage en in privé tijd tot ontwikkeling.  
Jongeren zien deze zaken vaak los van elkaar, ze zien het verband niet. 
Naar mijn idee ligt hier een uitdaging voor loopbaanbegeleiding om buitenschoolse 
activiteiten meer te betrekken bij de ontwikkeling van de leerling. 
Door aandacht te schenken aan de persoonlijke mogelijkheden van een leerling, en het 
onderwijs hier op aan te laten sluiten, zal iedere leerling (dus ook een leerling met 
eventuele problemen) succes kunnen behalen.  
 
 
2.5  Studentenservicepunt en loopbaanbegeleiding in  breder perspectief  
Ik heb geen literatuur gevonden over servicepunten op scholen. Daarom heb ik 
verschillende scholen (Voortgezet Onderwijs, MBO en HBO) benaderd.  
Naast de serviceverlening heb ik gevraagd hoe de LOB (loopbaanoriëntatie en 
begeleiding) uitgevoerd wordt en welke visie hieraan ten grondslag ligt.   
Via mijn Capita Selecta (opdracht tijdens studie Schooldecanaat) heb ik informatie 
gekregen van medestudenten (decanen in het Voortgezet Onderwijs) over de inzet van 
loopbaanbegeleiding en het gebruik van een servicepunt. 
 
De scholen van het Voortgezet Onderwijs: 

- Dongemondcollege (VMBO + HAVO/VWO) te Raamsdonksveer 
- Helicon Opleidingen (VMBO) te Eindhoven 
- De Rooipannen (VMBO) te Tilburg 

 
Bij de scholen voor voortgezet onderwijs is steeds de coach het eerste aanspreekpunt. 
De gedachte hierachter is dat leerlingen weinig met formulieren en financiële zaken te 
maken hebben, dit loopt via ouders en administratie.  
Hun visie met betrekking tot LOB is dat de mentor de begeleiding uitvoert.  
Als ik literatuur van Meijers (1995, 2001) hiernaast leg dan zie ik overeenkomsten.  
De begeleiding is niet geïntegreerd in de dagelijkse les~ en leerprocessen, maar wordt 
als aparte les aangeboden, vaak in de vorm van studiekeuzebegeleiding.  
Bij mijn Capita Selecta opdracht kwam naar voren dat loopbaanbegeleiding op de scholen 
(Strabrecht College, Tessenderland, St. Ursula, Dongemond College Made, Sondervick 
College) via begeleidingslessen aangeboden wordt, al dan niet volgens een bepaalde 
methode.  
Loopbaanbegeleiding wordt niet geïntegreerd in de dagelijkse les~ en leerprocessen.  
De eenduidige mening van de bevraagden is dat er door alle medewerkers service 
verleend worden. Hier is niet één centraal punt voor, met uitzondering van 
Tessenderland: Deze school heeft wel een centrale waar iedereen terecht kan voor hulp. 
 
 
De bevraagde MBO zijn: 

- Koning Willem I college te ’s-Hertogenbosch 
- Helicon Opleidingen (MBO) te Nijmegen 
- AOC De Groene Welle (MBO) te Zwolle 
- St. Lucas (MBO) te Boxtel 
- De Rooipannen (MBO) te Tilburg 
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Bij het MBO onderwijs is er bij één opleiding, het Koning Willem I College, sprake van een 
duidelijke visie achter het servicepunt en de loopbaanbegeleiding. Het belangrijkste 
uitgangspunt van het servicepunt, volgens Koning Willem 1 college, is dat een leerling 
ALTIJD geholpen moet worden met zijn/haar vraag. 
Er is een frontoffice waar leerlingen komen met vragen. Van daaruit vindt doorverwijzing 
plaats of wordt er een afspraak gemaakt. In de backoffice zijn de 
studieloopbaanbegeleiders werkzaam. Hier kunnen leerlingen, op afspraak, terecht. Bij 
het loket in de backoffice kunnen leerlingen terecht zonder afspraak. 
 
Bij de andere MBO scholen is de visie op loopbaanbegeleiding minder duidelijk 
uitgesproken. De loopbaanbegeleiding gebeurt vooral vraaggestuurd en niet vanuit het 
servicepunt. Dit laatste vanwege de bemensing, het personeel is administratief en niet 
geschoold voor loopbaanbegeleiding.  
Voor loopbaanbegeleiding moet de leerling zelf initiatief nemen. Volgens de scholen krijgt 
de leerling hierdoor zeggenschap over het leerproces en een grotere 
zelfverantwoordelijkheid.  
Meijers, Kuijpers & Bakker (2006) geven aan dat er door de opleiding verschillende 
keuzes aangeboden moeten worden waardoor zelfregulatie ontstaat en de 
zelfverantwoordelijkheid toeneemt. In de praktijk blijkt dat de bevraagde MBO scholen 
leerlingen keuzes laten maken op het gebied van stage en workshops. Voor verschillende 
vervolgopleidingen moet de leerling contact opnemen met de mentor of decaan, hierin 
moet de leerling zelf initiatief nemen en keuzes maken. 
 
De bevraagde HBO-scholen zijn: 

- Hall van Larenstein te Velp 
- Stoas Hoge School te ’s-Hertogenbosch 
- Hogere Agrarische School te ’s-Hertogenbosch 
- Radbout Universiteit te Nijmegen 

 
Op deze scholen is sprake van een vast servicepunt.  
De loopbaanbegeleiding wordt niet ondergebracht in het servicepunt omdat er geen 
speciaal geschoold personeel aanwezig is om studenten op dit gebied te woord te staan. 
Dit komt overeen met de werkwjize op MBO-scholen. 
Loopbaanbegeleiding wordt vraaggericht aangeboden via de decaan.  
Bij drie opleidingen, Hal van Larenstein, Has en Radbout Universiteit, wordt LOB ook 
verzorgd tijdens colleges waarbij studenten, op inschrijving, deelnemen aan trainingen 
(sollicitatie) en/of voorlichting door bedrijfsleven en oud-studenten. 
 
 
 
 
De besproken literatuur leg ik naast de resultaten uit het onderzoek (hoofdstuk vier) en 
dan kom ik in hoofdstuk vijf tot conclusies en aanbevelingen.  
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Hoofdstuk 3: Onderzoeksmethodologie 
 
In dit hoofdstuk leg ik uit hoe mijn onderzoek opgebouwd is. Ik vertel voor welke 
onderzoeksvorm ik gekozen heb, welke methoden en onderzoekseenheden ik heb 
gebruikt en waarom. Verder bespreek ik de mate van validiteit en betrouwbaarheid en leg 
ik uit hoe ik omgegaan ben met triangulatie. 
 
 
3.1  Opbouw van mijn onderzoek 
Mijn onderzoeksvraag en deelvragen staan uitgebreid in hoofdstuk één;  
Ik heb gekozen voor de Survey methode. “Het survey-onderzoek is gericht op de vraag 
hoe mensen ergens over denken, wat ze ergens van vinden, hoe ze handelen, wanneer 
en wat ze doen. (Harinck, 2010, p. 60).  
 
 
3.2  Middelen en betrokkenen  
Ik ga door middel van interviews en enquêtes informatie en meningen verzamelen bij alle 
betrokkenen om zo antwoorden te krijgen op mijn vragen.  
De interviews houd ik onder de teamleiders (vier) en decanen (drie). De antwoorden 
geven me zicht op hun mening en ook of de, in de enquêtes gestelde vragen, helder 
geformuleerd zijn. Ik kreeg tijdens deze interviews te horen dat een aantal vragen te 
moeilijk zouden zijn voor leerlingen. Deze vragen heb ik in de enquête aangepast.  
 
De enquêtes ga ik via de AOC-spiegel online afnemen bij leerlingen en coaches.  
Ik heb gekozen voor de AOC-spiegel omdat dit, volgens mij, gezien de tijdsplanning en 
bereikbaarheid, de beste keuze is. De kwalitatieve en kwantitatieve gegevens worden 
gerapporteerd zodat ik deze verder kan verwerken.  
Ik heb gesloten vragen gesteld om kwantitatieve gegevens te verkrijgen en open vragen 
voor kwalitatieve gegevens. De antwoorden op de gesloten vragen zijn eenvoudig en 
overzichtelijk weer te geven.  
De kwalitatieve gegevens zorgen voor duidelijkheid en diepgang in aanvulling op de 
gesloten vragen. Ik categoriseer de kwalitatieve gegevens om ze overzichtelijk weer te 
kunnen geven. Ik vergelijk alle gegevens om een totaal beeld te krijgen. Conclusies trek ik 
in hoofdstuk vijf. De vragen van de enquêtes voor leerlingen en coaches zijn in grote 
lijnen hetzelfde. Soms heb ik de vraag aangepast. 
 
Ik heb gekozen voor verschillende onderzoekseenheden te weten leerlingen, coaches, 
decanen en teamleiders.  
 
Ik bevraag uit alle klassen van alle afdelingen van MBO den Bosch (zonder gebouw 
Boxtel) een aantal leerlingen. In mijn ogen zou het niet correct zijn om een afdeling over 
te slaan, omdat iedereen met loopbaanbegeleiding te maken krijgt. 
Alle leerlingen bevragen is niet mogelijk, dit zijn er te veel.  
Ik kies willekeurig drie tot vijf leerlingen per klas (afhankelijk van de grootte van de klas) 
om de enquête in te vullen. Zo kan ik per afdeling een beeld krijgen. 
De leerlingen ontvangen een brief met daarop de inloggegevens.  
Ik benader de coach vooraf en deze geeft de leerling de mogelijkheid de enquête tijdens 
zijn les in te vullen.  
Niet alle leerlingen zijn op school aanwezig, vanwege de stageperiode en 
examenvoorbereiding.  
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Sommige leerlingen komen nog voor een algemene dag op school, door hen kan de 
enquête op die dag ingevuld worden. Hiervoor ga ik zelf langs en benader ik de 
desbetreffende docenten. 
 
Ik heb ervoor gekozen alle coaches een enquête via de mail te sturen omdat ik zeker 
weet dat zij hun mail bekijken. (Bij leerlingen ben ik hier, door ervaring, niet zeker van.)  
De coaches worden door de interim-directeur, op de hoogte gesteld via “de keek”. Dit is 
een wekelijks informatiebericht dat op maandag, persoonlijk, in de personeelskamer 
verteld wordt. Daarna wordt “de keek” via de mail naar ieder personeelslid gestuurd.  
Een groot aantal coaches zal ik nog persoonlijk benaderen om op deze verschillende 
manieren zoveel mogelijk respons te kunnen krijgen.  
 
 
3.3  Betrouwbaarheid en validiteit  
Met betrouwbaarheid wordt bedoeld de herhaalbaarheid, de nauwkeurigheid van een 
‘meting’ (Harinck, 2010). 
 
Herhaalbaarheid: ik denk dat als ik de meting bij dezelfde personen nog een keer afneem 
ik vrijwel dezelfde antwoorden zal krijgen. Als er een langere tijd tussen de eerste afname 
en de herhaling zit verwacht ik verschil in antwoorden.  
Dit kan komen door groei van een leerling en daardoor een veranderd beeld op de 
situatie.  
Als de herhaling afgenomen wordt bij andere personen dan de eerste keer kan de 
uitkomst verschillend zijn omdat de mening persoonsgebonden is. 
De enquête via de AOC-spiegel is, naar mijn idee, betrouwbaar omdat de resultaten 
digitaal verwerkt worden. Wanneer de einddatum van de enquête aangegeven is sluit de 
enquête en zijn er daarna geen veranderingen meer mogelijk.  
Nauwkeurigheid: Door de enquêtevragen bij de ‘critical friends’ neer te leggen en hun 
feedback te verwerken heb ik ervoor gezorgd dat de vragen helder en duidelijk zijn.  
 
Met validiteit wordt bedoeld: heeft het instrument datgene te pakken wat we willen weten? 
Is de uitslag geldig? Klopt het beeld ? (Harinck, 2010). 
Naar mijn idee is de meting valide. De enquêtevragen zijn, zoals boven beschreven, 
bekeken. Daarnaast heb ik de vragen doorgenomen met mijn teamleider en een collega. 
Ik ga er dus van uit dat de uitslag valide is.  
Omdat de enquêtes on-line uitgevoerd worden zijn fouten in resultaatverwerking nihil. Wat 
betreft de kwalitatieve gegevens ga ik ervoor zorgen dat ik letterlijk weergeef wat er 
geschreven is. 
 
 
3.4  Ethiek en triangulatie  
Door de enquête anoniem in te laten vullen zorg ik voor privacy en een vertrouwelijke 
behandeling van de gegevens van de geënquêteerden.  
 
Triangulatie is een belangrijk kwaliteitscriterium voor praktijkonderzoek. Hiermee wordt 
bedoeld het gebruik maken van meerdere gegevensbronnen en onderzoeksinstrumenten 
(Harinck, 2010). Ik maak gebruik van  coaches, teamleiders, leerlingen en decanen. 
Zodoende betrek ik verschillende invalshoeken bij het onderzoek.  
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Triangulatie heeft ook betrekking op verschillende soorten informatiebronnen. Ik heb  
literatuur gelezen. Daarbij heb ik me vooral gericht op ‘de manier van denken van 
jongeren’  en ‘hoe jongere kiezen’. Naar mijn idee zijn deze onderwerpen belangrijk bij, 
respectievelijk, de inzet van het studentenservicepunt en de loopbaanbegeleiding. Verder 
heb ik interviews gehouden en enquêtes opgesteld en afgenomen. In mijn vooronderzoek 
ben ik gaan kijken hoe de serviceverlening en loopbaanbegeleiding gebeurde bij een 
aantal VMBO-MBO- en HBO-opleidingen. 
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Hoofdstuk 4: Data analyse en resultaten 
 
In dit hoofdstuk beschrijf ik, per deelvraag, de resultaten van mijn interviews en enquêtes. 
De kwantitatieve gegevens geef ik weer aan de hand van tabellen en schema’s.  
Door middel van citaten geef ik inzicht in de kwalitatieve gegevens.   
In de bijlagen zijn de interviewvragen en de enquête uitslagen terug te lezen. 
 
 
4.1  Enquêtes en interviews. 
Ter voorbereiding, op het opstellen van de enquête vragen, heb ik een interview 
afgenomen bij de teamleiders (vier personen) en de decanen (drie personen). Voor de 
interviewvragen verwijs ik naar bijlage één. 
 
Ik heb, in alle zeven afdelingen van onze school, leerlingen benaderd. Dit komt neer op 
49 klassen, van zowel niveau 2, 3 als niveau 4. Er zijn 230 brieven verstuurd naar 
leerlingen met de vraag de enquête in te vullen.  
Van de 230 enquêtes heb ik van 51 leerlingen een reactie terug mogen ontvangen, dit is 
22%. De resultaten zijn te lezen in bijlage twee. 
Van de 37 coaches hebben er 22  gereageerd, dit is 59%. De resultaten zijn te lezen in 
bijlage drie. 
 
 
4.2  Hoe bekend is het studentenservicepunt bij de leerlingen en waarvoor  
       komen ze? 

67%

33%

0%

20%

40%

60%

80%

maak ik gebruik
van

maak ik geen
gebruik van

                                                                          
Figuur 1; Gebruik van het studentenservicepunt     
               door leerlingen       
 
 
Uit de reacties maak ik op dat het SSP door meer dan de helft (67%) van de onderzochte 
groep gebruikt wordt.  
In de toelichting, van de leerlingen die geen gebruik maken van het SSP, komt naar voren 
dat het SSP nog niet zo bekend is. Een aantal citaten: 
- “Wat is een studentenservicepunt?” 
- “Ik wist niet eens dat die er was.” 
- “Is deze aanwezig bij ons op school?” 
- “Dit punt is bij mij niet bekend” 
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Figuur 2; Waarvoor gaan leerlingen naar het studentenservicepunt      Figuur 3; Waarvoor gaan leerlingen naar het  

studentenservicepunt volgens de coach? 

 
Van de leerlingen geeft 34% aan, dat de stage (BPV) de belangrijkste reden is waarvoor 
ze naar het SSP gaan. Dit komt overeen met de gedachte van coaches, die menen ook 
(40%) dat de stage het onderwerp is waarvoor de meeste leerlingen naar het SSP gaan. 
Een kleine hoeveelheid leerlingen gaan voor roostervragen naar het SSP (5%), terwijl dit 
onderwerp door de coaches niet genoemd wordt (0%). 
De onderwerpen die onder ‘overig’ vallen zijn administratieve zaken, formulieren, 
ziek/beter melden en inleveren van werkopdrachten. Bij leerlingen is dit 21%. Dit is, in 
mijn ogen, vergelijkbaar met de verwachting van de coaches (20%). 
Een groot aantal van de leerlingen (33%) geeft aan ‘nooit geweest’, ‘niet bekend’, ‘weet ik 
niet’. De coaches noemen 9% bij ‘niet bekend’. Soms wordt aangegeven dat de coach 
“het niet weet’, maar ook dat de coach denkt dat de leerling het niet weet. Dit werkt 
verwarrend. 
Een groot verschil zie ik bij het onderwerp ‘studievragen’. De coaches denken dat 
leerlingen met veel studievragen naar het SSP gaan (31%). Een klein aantal leerlingen 
(7%) geeft aan hiervoor naar het SSP te gaan. Waar dit precies aan ligt zie ik niet terug in 
de reacties. Het beeld dat de coach heeft klopt niet met de werkelijkheid. 
 
         

 

Figuur 4; Hoe bekend is het studentenservicepunt volgens   Figuur 5; Voor welke onderwerpen gaan leerlingen volgens  
teamleiders en decanen?    teamleiders en decanen naar het  
    studentenservicepunt? 

 
Teamleiders en decanen geven in het interview aan dat het SSP nog onvoldoende 
bekend is (100%). Ze verwachten dat leerlingen inmiddels wel weten dat het punt er is, 
maar niet waarvoor je er allemaal terecht kunt. Dit blijkt ook uit figuur twee. 
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Volgens teamleiders en decanen maakt 38,5% van de leerlingen gebruik van het SSP 
voor hun stage.  
Als ik dit vergelijk met de mening van leerlingen en coaches komt dit aardig overeen 
(figuur twee en drie).  
Verder denken teamleiders en decanen dat leerlingen veelal worden doorverwezen 
(23%). Dit wordt niet genoemd in de reacties van leerlingen en coaches. 
Andere onderwerpen zoals algemene formulieren inleveren, administratieve zaken, zorg 
en decaanzaken zijn verwerkt onder het kopje ‘overige onderwerpen’ (38,5%). Dit ligt iets 
hoger dan de mening van coaches (20%) en leerlingen (26%). 
 
 
4.3  Vinden leerlingen het belangrijk dat er een st udentenservicepunt is? 
 
 

84%

16%

wel belangrijk

niet belangrijk

 
     Figuur 6; Is het studentenservicepunt belangrijk of niet volgens leerlingen? 

 
Meer dan driekwart (84%) van de leerlingen geeft aan het belangrijk te vinden dat er een 
SSP op school aanwezig is. Dit is meer dan de groep die zegt gebruik te maken van het 
SSP (45% zie figuur één). Hier kom ik in hoofdstuk vijf, paragraaf twee, op terug. 
 
Bij de vraag “Kun je aangeven waarom je het wel of niet belangrijk vindt dat er een 
studentenservicepunt is?” noem ik de onderstaande citaten. 
Bij ‘wel belangrijk’: 
-  “Altijd wel handig voor (stage)vragen”, “Makkelijk, een vast punt”   (54%) 
-  “Mentoren/docenten zijn niet altijd te vinden”  (4%) 
-  “Makkelijk voor inleveren opdrachten”  (4%) 
-  “Hulp en oplossen van problemen” (19%) 
Bij ‘niet belangrijk’: 
- “Niet belangrijk”   (4%) 
- “Het is voor mij niet duidelijk”  (7%) 
- “Wat je niet kent mis je ook niet”, “Niet nodig (gehad)”  (8%) 
 
Leerlingen geven hiermee aan dat ze het SSP, onder andere, belangrijk vinden omdat het 
‘makkelijk’ is voor vragen, ‘handig’ voor inleveren opdrachten. Daarnaast vinden ze het 
ook goed voor ‘hulp en het oplossen van problemen/vragen’. 
Van de groep leerlingen (19%) die het niet belangrijk vindt dat er een SSP aanwezig is  
zegt 15% dat het SSP voor hun niet duidelijk is of dat bezoek aan het SSP niet nodig 
geweest is.  
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4.4 Door wie en op welke manier wordt loopbaanbegel eiding aangeboden aan  
de leerlingen? 

 
De interviews met decanen en teamleiders hebben de volgende gegevens opgeleverd: 

- Loopbaanbegeleiding staat niet als apart onderwerp op het rooster voor leerlingen. 
De coach is aanspreekpunt. 

- Het is verplicht om ‘leren, loopbaan en burgerschap (LLB)’ in het onderwijs te 
verwerken.  
Bij Helicon MBO Den Bosch werken we met ‘leren leren’, een bundel die in het 
eerste leerjaar bij alle BOL opleidingen gebruikt wordt.  

- Tijdens de opleiding worden individuele gesprekken gevoerd over het functioneren 
en welbevinden van de leerling, deze zijn niet per definitie gericht op 
loopbaanbegeleiding. 

- Bij Helicon wordt gewerkt met het POP-document. Hierin verwerkt de leerling zijn 
persoonlijke ontwikkeling. Of loopbaanbegeleiding hierbij betrokken wordt is 
afhankelijk van coach en leerling. 

 
Door twee personen wordt aangegeven dat de aandacht voor loopbaanbegeleiding, in 
hun ogen, onvoldoende is. De individuele gesprekken zijn meer gericht op de voortgang 
van de studie dan op loopbaanbegeleiding.  
Inhoudelijk is loopbaanbegeleiding sterk afhankelijk van de coach, niets is vastgelegd.  
Bij de afdeling milieu is, in klas drie en vier, loopbaanbegeleiding verwerkt in projecten. 
Leerlingen zijn daar heel gericht bezig met doorstroom en werkmogelijkheden tijdens de 
projecten en lessen.  
Bij de afdeling milieu wordt loopbaanbegeleiding geïntegreerd tijdens de projecten. Of het 
ook bij de algemeen vormende (avo) vakken aan bod komt wordt niet aangegeven. 
  
In de enquête geeft de helft (50%) van de coaches aan geen loopbaanbegeleiding te 
geven. De belangrijkste redenen hiervoor zijn in figuur zeven te lezen. 
 
Redenen: % 
“Zit niet in mijn takenpakket”  16% 
“Onvoldoende kennis”, “Onbekend voor mij, is dit een vak?” 26% 
“Niet van gekomen”, “Meer bezig met persoonlijke begeleiding” 26% 
“Omdat dit mijn andere collega doet” 16% 
“Geen idee”, “Niet van toepassing” 16% 
Figuur 7; Redenen waarom coaches geen loopbaanbegeleiding geven. 
 
 
De andere helft (50%) van de coaches geeft aan wel loopbaanbegeleiding te geven. 
Wanneer en hoe deze begeleiding gegeven wordt is af te lezen in figuur acht. 
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Figuur 8; Wanneer en op welke manier wordt loopbaanbegeleiding gegeven volgens coaches. 
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Figuur 9; Hebben leerlingen, naar hun idee, wel of geen loopbaanbegeleiding gehad? 
 

  
Van de leerlingen geeft 82% aan dat er geen loopbaanbegeleiding gegeven wordt, 18% 
geeft aan wel loopbaanbegeleiding te krijgen.  
In figuur acht zie ik dat meer dan de helft van de coaches aandacht besteed aan 
vraaggerichte loopbaanbegeleiding, veelal tijdens coach-lessen.  
Als ik dit vergelijk met figuur negen ervaar een groot deel van de leerlingen de gegeven 
begeleiding niet als loopbaanbegeleiding. 
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Figuur 10; Op welke manier wordt loopbaanbegeleiding gegeven volgens leerlingen.  
 

 
Uit de antwoorden van de coaches blijkt dat ruim de helft (62%) aangeeft dat 
loopbaanbegeleiding op aanvraag van de leerling gebeurt. 
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Ondanks dat leerlingen in de enquête bij deze vraag meerdere antwoorden konden 
aankruisen vind ik het percentage ‘op eigen aanvraag’ (22%) vrij laag in verhouding tot 
het antwoord van de coaches. Leerlingen vinden dat loopbaanbegeleiding grotendeels 
tijdens de les/structureel (67%) aangeboden wordt.  
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 Figuur 11; Op welke momenten vindt er loopbaanbegeleiding plaats? 
 
Op de vraag “Op welke momenten krijg/geef je loopbaanbegeleiding?” waren meerdere 
antwoorden mogelijk. Wat mij opvalt is dat een groot percentage van de leerlingen (67%) 
ervaart dat loopbaanbegeleiding tijdens de les plaatsvindt. 
De coaches zien dit veel minder ((36%). Het omgekeerde is het geval bij ‘individuele 
gesprekken coach’. Alle coaches geven aan dat er loopbaanbegeleiding via individuele 
gesprekken gegeven wordt. Van de leerlingen is dit percentage slechts 33%. In hoeverre 
coaches en leerlingen een ‘individueel gesprek tijdens de les’ ervaren als begeleiding 
‘tijdens les’ of als een individueel gesprek, komt niet uit in de enquête.   
Van de coaches geeft 55% aan de leerling door te sturen naar de decaan. Van de 
leerlingen geeft 11% aan een gesprek te hebben gehad met de decaan. Hier zit een groot 
verschil. Mogelijke redenen hiervoor zijn; 

- leerlingen gaan na het doorsturen niet naar de decaan,  
- leerlingen die doorgestuurd zijn zitten niet bij de bevraagden dus is het percentage 

lager, 
- coaches hebben een verkeerd beeld van deze situatie.  

De werkelijke reden is niet op te maken uit de enquête. 
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4.5 Waar hebben jongeren behoefte aan op school als  het gaat om  
 loopbaanbegeleiding? 

67%

33%
hulp door
loopbaanbegeleiding

geen hulp door
loopbaanbegeleiding

 
Figuur 12; Heeft de loopbaanbegeleiding leerlingen geholpen? 

 
 
Van de leerlingen die aangegeven hebben loopbaanbegeleiding te hebben gehad, geeft 
67% aan dat deze begeleiding hun geholpen heeft. 
Enkele citaten naar aanleiding van de vraag “Hoe heeft loopbaanbegeleiding je 
geholpen?”: 

- “Het geeft me tips waaraan ik iets heb. Ik kan rekening houden met wat ik nog 
moet leren.” 

- “Weet je meer over een specifiek beroep en ga je er eens over nadenken en ga je 
dingen ook van een andere kant bekijken.” 

- “Ik heb nu beter leren omgaan met planning maken.” 
- “Ik heb inzicht gekregen over welke vervolgopleidingen er zijn en waar de 

mogelijkheden liggen voor mij.” 
- “Dat ik me verbeterde.” 

 
Uit deze reacties haal ik dat er verschillend gedacht wordt over de inhoud van 
loopbaanbegeleiding. Sommige leerlingen geven aan iets aan de begeleiding gehad te 
hebben omdat ze een beter beeld hebben van een beroep of vervolgopleiding. Er zijn ook 
leerlingen die onder loopbaanbegeleiding verstaan het bespreken van de studievoortgang 
en het leren hoe te plannen.  
 
Op de vraag “Als je terugkijkt naar je studie, zou je dan graag meer loopbaanbegeleiding 
willen, of gehad willen hebben?” antwoordt 57% met ja.  
Op welk vlak of op welke manier ze de begeleiding graag gehad zouden willen hebben is 
in figuur 13 te lezen. 
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Figuur 13; Extra aandachtspunten bij loopbaanbegeleiding, volgens leerlingen. 
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Figuur 14; Hoe coaches de loopbaanbegeleiding anders zouden willen gaan doen. 

 
Van de coaches geeft 39% aan meer inzicht te willen hebben in mogelijke 
vervolgopleidingen en meer hulp/begeleiding te willen van decanen. 
Het inzetten van oud-studenten en hogere-jaars leerlingen bij loopbaanbegeleiding wordt 
door 25% van de coaches genoemd.  
Dit sluit naar mijn idee aan bij de vraag van leerlingen naar meer informatie over 
vervolgopleidingen (52%). 
 
Op de vraag “Op welke manier of op welk vlak zou je de loopbaanbegeleiding graag 
gehad willen hebben?” worden de volgende zaken genoemd: 
- “Niemand kan mij iets vertellen over de vervolgopleiding waar ik interesse in heb.” 
- “Bij het maken van opdrachten.” 
- “Financiering.” 
- “Vervolgstudie en hoe aan te pakken.” 
- “Gewoon meer informatie als ik ernaar vraag.” 
- “Begeleiding met het ophalen van mijn punten.” 
- “Begeleiding over stage.” 
 
 
Volgens teamleiders en decanen is het essentieel dat er een visie komt op 
loopbaanbegeleiding. “Nu is onvoldoende duidelijk wat er verwacht wordt van 
coaches/docenten en leerlingen“, aldus teamleiders en decanen. 
Allemaal vinden ze dat loopbaanbegeleiding belangrijk is voor onze leerlingen, een vier 
en vijf op schaal één tot en met vijf. 
Door twee decanen wordt aangegeven dat de loopbaanbegeleiding te veel coach 
afhankelijk is. De schoolorganisatie bepaalt wie wel en niet coach wordt. Het rooster is 
vaak het uitgangspunt.  
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4.6 Zijn er kansen voor het studentenservicepunt al s het gaat om het  
bieden van ondersteuning bij de loopbaanbegeleiding ? 
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Figuur 16; Hoe denken leerlingen en coaches over het open karakter van het studentenservicepunt voor leerlingen 

 
Als toelichting noemen leerlingen de volgende zaken: 

- “Iedereen kan dan binnen lopen dus je kan dan geen rustig gesprek voeren.“ 
- “Dan is het zo onpersoonlijk.” 
- “Omdat er dan veel mensen mee kunnen luisteren.” 
- “Ik weet niet wat het inhoud dus daarom heb ik niet prettig ingevuld.” 
- “Dan voel ik me opgejaagd en bekeken in het geven van mijn mening en wensen.” 
- “Je kan er gemakkelijk alles vragen.” 

 
Coaches geven in de toelichting aan dat voor inleveren en voor zakelijke vragen het geen 
probleem zal zijn een open ruimte te gebruiken. Voor loopbaanbegeleiding in de vorm van 
persoonlijke gesprekken, moet er de mogelijkheid zijn om apart te kunnen zitten.  
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Figuur 17; Mening over de rol die het studentenservicepunt kan bieden met betrekking tot loopbaanbegeleiding. 

 
De antwoorden op de vraag of leerlingen en coaches vinden dat het SSP een rol kan 
spelen bij loopbaanbegeleiding, heb ik gerubriceerd en verwoord in figuur 17. 
Als ik de antwoorden bekijk zie ik, bij zowel coaches als leerlingen, dat “wel geschikt” het 
meest genoemd wordt. Er staan, naar mijn idee, belangrijke punten in zoals 

- Duidelijkheid…. “Vaste afspraken maken.” 
- Betere bekendheid …… “Het is nog niet herkenbaar genoeg.” 
- Centraal punt waar leerlingen terecht kunnen …. “Het punt moet er zijn voor alle 

vragen die leerlingen hebben.” 
- Vooral bedoeld voor hulp …”Extra hulp.”….. “Goed doorverwijzen naar 

vakdeskundigen.” 
 
Uit de mening van zowel leerlingen als coaches komt naar voren dat zij vinden dat 
loopbaanbegeleiding vooral een taak is die past bij coach en docent. Deze mening sluit 
aan bij de reactie van de MBO scholen en HBO scholen waar ik geïnformeerd heb 
(hoofdstuk twee).  
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Hier werd aangegeven dat loopbaanbegeleiding niet via het SSP geregeld werd, omdat er 
geen personeel werkzaam is dat geschoold is in loopbaanbegeleiding. 
 
De teamleiders en decanen geven, in het interview, unaniem aan dat het SSP, een rol 
kan spelen bij loopbaanbegeleiding. Vooral het feit dat leerlingen vragen kunnen stellen 
en aansluitend daarop een doorverwijzing kunnen krijgen, vinden de bevraagden 
belangrijke taken voor het SSP.  
Dit sluit aan bij de mening van coaches en de hulpvraag van leerlingen. 
Ook wordt aangegeven, door teamleiders en decanen, dat de bemensing een belangrijke 
rol speelt. De loopbaanvraag is moeilijk vanwege bemensing en de plaats van het SSP. 
Alle teamleiders en decanen geven aan dat bekendheid en duidelijkheid van het SSP, bij 
zowel docenten als leerlingen, noodzakelijk is voor een goede werking. 
Dit sluit aan bij de mening van de leerlingen dat zij het SSP niet kennen of niet weten 
waarvoor je er allemaal terecht kan. 
 
 
 
 
In hoofdstuk vijf verbind ik de resultaten (uit hoofdstuk vier) en informatie (uit hoofdstuk 
twee) en kom ik tot conclusies en aanbevelingen. 
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Hoofdstuk 5: Conclusies en aanbevelingen 
 
In dit hoofdstuk ga ik de literatuur (hoofdstuk twee) en mijn onderzoeksgegevens 
(hoofdstuk vier) in dit hoofdstuk met elkaar verbinden. 
Vanuit de deelvragen trek ik conclusies en kom ik tot aanbevelingen. In de laatste 
paragraaf bundel ik de eerder genoemde aanbevelingen. 
Zo kom ik tot een antwoord op mijn vraag:  
“Hoe kan het studentenservicepunt bij Helicon Opleidingen MBO Den Bosch de leerlingen 
ondersteuning bieden bij hun loopbaan?”. 
 
 
5.1 Hoe bekend is het studentenservicepunt bij leer lingen en waarvoor  

komen ze? 
In het onderzoek geeft meer dan de helft (67%) van de leerlingen aan dat ze gebruik 
maken van het SSP. Twee veel voorkomende opmerkingen van leerlingen die geen 
gebruik maken van het SSP zijn: “Wat is het studentenservicepunt?” en “Hebben wij zo’n 
punt?’.  
Ook volgens teamleiders en decanen zijn leerlingen onvoldoende bekend met de 
mogelijkheden van het studentenservicepunt. Volgens dezelfde groep is het SSP te 
weinig bekend gemaakt naar docenten en coaches.  
Een groot deel van de leerlingen (34%), coaches (40%) en teamleiders/decanen (38,5%), 
geeft aan dat stagezaken de belangrijkste reden is waarvoor het SSP bezocht wordt. Wat 
betreft studievragen denkt 31% van de coaches dat leerlingen gebruik maken van het 
SSP, terwijl maar 7% van de leerlingen aangeeft dit te doen. Het beeld van de coach 
klopt dus niet. Het kan zijn dat leerlingen en coaches niet hetzelfde verstaan onder 
‘studievragen’. Uit reacties maak ik op dat een studievraag kan gaan over de huidige 
opleiding, maar ook over vervolgopleidingen. Uit alle gegevens blijkt dat het SSP te 
weinig bekend is. 
 
Mijn aanbevelingen zijn: 

• Directie en teamleiders geven duidelijk aan wat er verwacht kan worden van het 
studentenservicepunt. 

• Dit voor zowel leerlingen als aan het docententeam. 
• Dit zou kunnen gebeuren tijdens de afsluitende APV (algemene 

personeelsvergadering).  
• Bij de eerste APV van het nieuwe schooljaar kan hier wederom aandacht aan 

besteed worden. 
• Er komt een duidelijke melding in de schoolgids. 
• Alle coaches zien het als hun taak het SSP bekend te maken bij leerlingen. 

 
 
5.2  Vinden leerlingen het belangrijk dat er een st udentenservicepunt is? 
Een ruime meerderheid (84%) van de leerlingen geeft aan dat de aanwezigheid van het 
SSP belangrijk is. De groep die aangeeft gebruik te maken van het SSP is echter maar 
45%. Naar mijn idee ligt hier een kans voor het SSP. Uit de toelichting van leerlingen 
komt naar voren dat nu nog niet bekend is wat het doel is van het SSP.  
In de toelichting geven leerlingen aan het SSP belangrijk te vinden voor vragen en hulp. 
Dit bevestigt wat Nelis & van Sark (2010) schrijven. Jongeren kunnen nog niet zelfstandig 
leren en beslissen. Ze hebben hulp nodig om te ontdekken wat belangrijk is en wat niet 
(of minder).  
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Naar mijn idee kan het SSP hierin een rol spelen. Het kan extra hulp bieden als het gaat 
om het uitwisselen van informatie over opleidingen, stage en werkadressen.  
 
Mijn aanbevelingen zijn:  

• Aandacht voor de bemensing van het SSP. 
• Onderwerpen voor dienstverlening die in mijn onderzoek naar voren zijn gekomen:  

o stagevragen en ophalen + inleveren stageformulieren  
(leerlingen 34%; coaches 40%)  

o vragen/hulp (met eventueel doorverwijzen)  
(leerlingen 17%; teamleiders 25%) 

o inleveren algemene formulieren  
(leerlingen 24%; coaches 20%) 

o algemene vragen met betrekking tot studie en loopbaan  
(leerlingen 7%; coaches 31%) 

 
Om leerlingen goed te kunnen helpen is het belangrijk dat er de juiste bemensing is. Uit 
literatuur en ervaring blijkt dat de huidige vaste kracht de eerste drie onderdelen prima 
kan afhandelen. Voor het laatste onderdeel is ondersteuning van een decaan of coach 
nodig. Het is niet nodig dat de hele dag iemand hiervoor aanwezig is. Ik schat in, op 
grond van de gegevens van bezoekende leerlingen,  dat het voldoende is om op vaste 
tijden (bijvoorbeeld van 14.00-17.00 uur) hier iemand voor in te zetten.  
 
 
5.3  Door wie en op welke manier wordt loopbaanbege leiding aangeboden aan de 

leerlingen? 
Volgens teamleiders en decanen staat er, met betrekking tot loopbaanbegeleiding, niets 
vast omschreven. Er wordt verondersteld dat de coach één en ander toelicht over 
loopbaanmogelijkheden en dat leerlingen zelf met vragen naar de coach of decaan gaan. 
Een duidelijke visie van directie en teamleiders, over de opzet en uitvoering van 
loopbaanbegeleiding, lijkt mij onontbeerlijk. Dit moet vervolgens aan het docententeam 
kenbaar gemaakt worden.  
 
Uit de gegevens van mijn onderzoek is gebleken dat de helft van de coaches aangeeft 
geen loopbaanbegeleiding te geven (hoofdstuk vier, paragraaf vier). De andere helft 
verzorgt de loopbaanbegeleiding tijdens de coach-les (57%) of op vraag van leerlingen 
(62%) (hoofdstuk vier, figuur acht). 
Van de leerlingen geeft 84% aan geen loopbaanbegeleiding gehad te hebben (hoofdstuk 
vier, figuur negen). Dit klopt niet met wat de coaches aangeven. Leerlingen ervaren dus 
de gegeven begeleiding niet als loopbaanbegeleiding, wellicht omdat begeleiding deels 
tijdens de les gebeurt.  
Dat leerlingen de begeleiding ervaren als les komt overeen met onderzoek van Meijers 
(1995, 2001) waarin gesteld wordt dat loopbaanbegeleiding niet geïntegreerd is in de 
dagelijkse les~ en leerprocessen, maar als aparte les wordt aangeboden.  
 
Uit figuur elf van hoofdstuk vier blijkt het volgende:  
- 63% van de leerlingen geeft aan dat loopbaanbegeleiding tijdens de les gebeurt, terwijl 
  36% van de decanen dit zo ervaart. 
- Alle coaches geven aan loopbaanbegeleiding door middel van individuele gesprekken te 
verzorgen, terwijl maar 38% van de leerlingen dit zo ervaart.  
- 55% van de coaches zeggen leerlingen door te sturen naar de decaan en maar 13% 
  van de leerlingen geeft aan individuele gesprekken met de decaan te hebben. 
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Uit deze gegevens kan ik concluderen dat beeld en werkelijkheid niet kloppen.  
Coaches denken dat ze vraaggerichte loopbaanbegeleiding geven, terwijl dit niet als 
zodanig ervaren wordt door leerlingen. Dat leerlingen naar de decaan gestuurd worden 
lees ik niet in de reacties van leerlingen. Het kan zijn dat in de bevraagde leerlingengroep 
deze leerlingen niet goed vertegenwoordigd zijn. Het kan ook zijn dat de leerling de raad 
van de coach niet opvolgt. Dit wordt niet duidelijk in de enquête. 
Volgens Meijers, Kuijpers & Winters (2010) is er te weinig ‘hart’ en ‘zicht’ voor een 
beroep, hierdoor ontstaan motivatieproblemen. Beeld en werkelijkheid kloppen niet met 
elkaar. De tijdens de les opgedane theorie wordt in de praktijk door de leerlingen niet 
gebruikt, evenmin wordt de in de praktijk opgedane kennis gebruikt in de les.  
Wanneer stage-ervaring en schoolervaring meer gebruikt wordt tijdens 
loopbaangesprekken kan dit een meerwaarde zijn voor de ontwikkeling en zelfregulatie 
van de leerling. 
  
Mijn aanbevelingen zijn: 

• Een werkgroep gaat komend schooljaar invulling geven aan loopbaanbegeleiding . 
Deze werkgroep kan bestaan uit een teamleider (+ onderwijskundige) en andere 
geïnteresseerden. 

• In de afsluitende personeelsvergadering wordt aandacht besteed aan deze 
werkgroep. Geïnteresseerden kunnen zich vervolgens melden bij de teamleider. 
Zelf wil ik ook deelnemen aan de werkgroep. 

• Voor extra betrokkenheid van het docententeam lijkt het mij goed om, tijdens alle 
personeelsvergaderingen gedurende het schooljaar 2011-2012, een kort moment 
in te lassen om de voortgang van de werkgroep te bespreken  

•  Aansluitend op de vergadering zou er de mogelijkheid kunnen zijn voor docenten 
om hun mening en opmerkingen door te geven aan de werkgroep.  

 
 
5.4  Waar hebben jongeren behoefte aan op school al s het gaat om 

loopbaanbegeleiding? 
Uit de toelichting die leerlingen geven op de vraag “Hoe heeft loopbaanbegeleiding je 
geholpen?“ blijkt dat leerlingen vinden dat ze hulp en ondersteuning gehad hebben. 
Dit komt, naar mijn idee, overeen met de mening van Nelis & Sark (2010) dat jongeren 
hulp nodig hebben en nog niet zelfstandig kunnen leren en beslissen.  
Uit de toelichting blijkt ook dat er verschillend gedacht wordt over de inhoud van  
loopbaanbegeleiding.  
Leerlingen vinden individuele gesprekken belangrijk bij loopbaanbegeleiding. Het geeft 
hun persoonlijke benadering en aandacht.  
Dit komt overeen met waar Bimrose & Barnes (2004) voor pleiten, namelijk dat de  
ervaring van iedere leerling centraal staat en dat deze ervaring gekoppeld wordt  aan de 
vraag ‘wie ben ik’ en ‘wat wil ik’, door middel van individuele gesprekken 
Reflecteren op situaties/ervaringen maakt dat  keuzes meer doordacht gemaakt worden.  
 
Een meerderheid van de leerlingen geeft aan meer te willen weten over vervolgstudie en 
werk. Dit sluit aan bij het idee van de coaches om oud-studenten en leerlingen uit hogere 
klassen te betrekken bij loopbaanbegeleiding. 
Door de inzet van deze leerlingen wordt de mogelijkheid geboden de externe dialoog aan 
te gaan. Leerlingen krijgen hierdoor een breder en beter beeld van vervolgopleidingen en 
werkmogelijkheden (Nelis & Sark, 2010). Ook komt hierdoor de creatieve verbeelding tot 
stand (Beekers 2006) 
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Coaches willen hulp van decanen om, onder andere, meer inzicht in 
loopbaanmogelijkheden te krijgen.  
 
Als docenten en coaches elkaar ondersteunen en van elkaar weten hoe er omgegaan 
wordt met loopbaanbegeleiding wordt, naar mijn idee, loopbaanbegeleiding meer 
gedragen door alle betrokkenen. 
 
Mijn aanbevelingen: 

• Duidelijkheid over de uitvoering en inhoud van loopbaanbegeleiding. 
• Een werkgroep (aanbeveling van paragraaf drie) komt met een plan/invulling.  

Voor nu:  
• De coach verzorgt de loopbaanbegeleiding, hij blijft eerste aanspreekpunt voor de 

leerling. 
• Loopbaanbegeleiding wordt in alle lessen/projecten geïntegreerd.  
• De leerling staat centraal met vragen als ‘wie ben ik’, ‘wat verwacht ik’ en ‘wat kan 

ik’.  
• De binding tussen school-praktijk wordt sterk aangezet door bijeenkomsten met 

oud-leerlingen en leerlingen uit hogere klassen. 
Dit punt sluit aan bij Kuijpers, Meijers & Bakker (2006) en Zijlstra & Meijers (2006). 
Zij zeggen dat hierdoor de motivatie van de leerling beter wordt. De leerling komt 
steeds dichter bij datgene dat hij/zij werkelijk wil. 

• 50% van de coaches zegt aan loopbaanbegeleiding te doen.  Dat is voor mij een 
reden om meer bekendheid over loopbaanbegeleiding binnen het docententeam te 
krijgen. Ik stel voor om op school interventiebijeenkomsten voor docenten over 
loopbaanbegeleiding te houden. Loopbaanbegeleiding krijgt zo meer bekendheid 
bij het docententeam. Dit sluit aan bij de mening van teamleiders en decanen “Nu 
is onvoldoende duidelijk wat er verwacht wordt van coaches/docenten en 
leerlingen“.  

 
 
5.5  Zijn er kansen voor het studentenservicepunt a ls het gaat om het bieden van 

ondersteuning bij de loopbaanbegeleiding? 
Een groot percentage leerlingen en coaches geeft aan dat het SSP geschikt is voor 
loopbaanbegeleiding. Beide onderzoekseenheden zeggen ook dat het belangrijk is dat er 
bij loopbaanbegeleiding sprake kan zijn van individuele begeleiding. Hiervoor vinden ze 
het SSP minder geschikt. 
Dit bevestigen Nelis & van Sark (2010). Het jongerenbrein kan meerdere dingen tegelijk 
niet goed oppakken. Dit zorgt voor verwarring.  
Teamleiders en decanen vinden het SSP wel geschikt voor loopbaanbegeleiding. Ze 
vinden bekendheid en juiste bemensing dan wel een vereiste. Ook moet er naar de juiste 
mensen doorverwezen worden.  
Deze mening komt overeen met de mening van de MBO en HBO scholen uit mijn 
onderzoek. Er moet op het SSP geschoold personeel aanwezig zijn, als het gaat om 
loopbaanbegeleiding. Volgens mij kunnen algemene vragen met betrekking tot de 
loopbaan wel gesteld worden bij het SSP. Voor specifieke vragen is een aparte ruimte 
nodig waar rustig een gesprek gevoerd kan worden.  
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Mijn aanbevelingen zijn: 
• Naast de vaste kracht (tussen half negen en drie uur) is een extra kracht aanwezig 

die loopbaanvragen kan beantwoorden (bijvoorbeeld decaan of coach).  
• Om bezetting van het SSP door een coach of decaan mogelijk te maken zou deze 

aanwezigheid tussen twee uur vijf uur gepland kunnen worden.    
Personen die voor de extra bezetting zorgen moeten door de directie benaderd en 
ingelicht worden. 

• De bezetting moet vast in het rooster opgenomen worden. 
 
 
5.6  Aanbevelingen concreet en samengevat 
1.   Directie en teamleiders nemen een duidelijk standpunt in met betrekking tot 
       de doelstelling en uitvoering van het studentenservicepunt.  

- Centraal punt voor vragen/hulp, met gerichte doorverwijzing. 
- Stagevragen en ophalen + inleveren stageformulieren. 
- Inleveren van algemene formulieren  
- Algemene vragen met betrekking tot studie en loopbaan,   
  op vaste tijden, twee tot vijf uur (gerichte vragen doorverwijzen). 

2.   Melding van het onderzoek rondom het studentenservicepunt en  
      loopbaanbegeleiding, tijdens de afsluitende personeelsvergadering, door directie 
      of teamleiders. Vervolg en aanpak in de eerste personeelsvergadering van het 
      nieuwe schooljaar.  
3.   Melding en toelichting van het studentenservicepunt in de nieuwe schoolgids. 
4.   Alle coaches moeten het studentenservicepunt bekend maken bij de leerlingen in  
      het nieuwe schooljaar. 
5.   Bemensing van het studentenservicepunt wordt geregeld door directie en  
      teamleiders.  
      Er is, tussen twee en vijf uur, een decaan en/of coach aanwezig als aanvulling op de 
      vaste kracht. 
6.   Er komt een werkgroep LOB (loopbaanbegeleiding). Het doel van de  
      werkgroep is inhoud geven aan loopbaanbegeleiding.  
      In de afsluitende personeelsvergadering wordt melding gemaakt en uitleg gegeven  
      over de opzet van de werkgroep LOB. Geïnteresseerden kunnen zich vervolgens  
      melden bij de teamleider. Zelf wil ik ook deelnemen aan de werkgroep. 
7.   De werkgroep neemt mijn onderzoeksgegevens mee: 
 - De coach blijft  het eerste aanspreekpunt. 
 - De leerling staat centraal met vragen als ‘wie ben ik’, ‘wat verwacht ik’ en  
             ‘wat kan ik’. 

- Loopbaanbegeleiding wordt geïntegreerd in alle lessen. 
- De verbinding tussen leerling-school-praktijk wordt sterker aangezet  

* minimaal één keer per jaar een bijeenkomst met oud-leerlingen. 
* tijdens projecten leerlingen contact laten leggen met leerlingen  
   uit hogere klassen 

8.   Aandacht voor de voortgang van de werkgroep LOB tijdens alle 
      personeelsvergaderingen. 
9.   Voor geïnteresseerden komt er een mogelijkheid om mening en opmerkingen 
      kenbaar te maken aan de werkgroep. 
10. Bij een aantal interventie bijeenkomsten (dit zijn evaluatiemomenten voor docenten)  
      komt het onderwerp loopbaanbegeleiding op het programma te staan.
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Hoofdstuk 6: Evaluatie van mijn onderzoek 
 
In dit hoofdstuk beschrijf ik mijn persoonlijke ervaring en mijn leermomenten bij het doen 
van dit onderzoek. 
 
 
6.1 Mijn persoonlijke ervaringen: 
 
Aan het eind van het eerste jaar en bij de start van het tweede jaar van de opleiding 
schooldecanaat kwam het vinden van een onderzoeksvraag aan bod.  
Bij mij was de beleving er nog niet, afstuderen was, naar mijn idee, nog erg ver weg. Ik 
zag erg op tegen deze afsluitende opdracht. De hoeveelheid werk, maar ook de aard van 
het werk sprak me niet aan. De onduidelijkheid en het niet weten wat me te wachten 
stond maakten me erg onzeker. 
 
Door mijn betrokkenheid bij het studentenservicepunt, de opzet en opstart, wilde ik het 
SSP betrekken in mijn onderzoek. Dit heeft me later de nodige tijd gekost omdat ik geen 
passende literatuur kon vinden. Dat maakte me onzeker, ik ging twijfelen of ik niet toch 
een andere onderzoeksvraag moest kiezen. Dit twijfelen en zoeken kostten me veel tijd 
en energie. 
 
Door het servicepunt te koppelen aan loopbaanbegeleiding vond ik aansluiting met de 
leerroute schooldecanaat. Het werd voor mij duidelijker en het bood meer mogelijkheden 
om literatuur te vinden. 
 
Naar mijn idee is de uiteindelijke onderzoeksvraag voor onze school zeer bruikbaar. Ik 
hoop dat mijn aanbevelingen voor verbetering zullen zorgen. 
 
Mijn leermomenten bevinden zich op het terrein van: 

- Tijdsplanning 
- Opkomen voor mijzelf 
- Schrijven  
- Samenwerking 

 
 
Tijdsplanning: 
Helaas heb ik gemerkt dat de werkdruk, zowel geestelijk als lichamelijk, vooral in het 
begin zo groot werd dat ik het niet meer leuk vond om aan de opdracht te werken. 
Ik merkte aan mezelf dat de onzekerheid toenam en dat ik steeds achter de feiten 
aanliep.  
Tijdens het zelfonderzoek ben ik er achter gekomen hoe ik een goede tijdsplanning kan 
maken, met behulp van de tabel van Provi. Ik liep tegen nog meer strubbelingen aan, 
naast de eindopdracht die niet vlotte, extra schoolwerkzaamheden welke gedaan 
moesten worden en mijn eigen binderij werkzaamheden. Uiteindelijk, aan de late kant, 
heb ik de strubbelingen bespreekbaar gemaakt tijdens een groepsoverleg. Op hun advies 
ben ik wekelijks een tijdsplanning gaan maken en volgen.  
Ik heb te lang gewacht met hulp te vragen omdat ik alles zelf wilde doen. De twijfel om 
advies te vragen gaf me geen prettig gevoel. 
Nadat ik de planning gemaakt had en bijstelde merkte ik dat er niet elke dag een berg 
werk bleef liggen. Ik kreeg meer werk gedaan, iets wat me voldoening gaf. Ik kreeg meer 
rust. Dit zorgde voor beter werk en incasseringsvermogen.  
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De laatste vier weken kwam er weer extra werk bij. De planning verliep stroever en de 
werkdruk was te hoog. Ik merk dat het voor mij noodzakelijk is dat ik aan het eind van een 
dag het gevoel moet hebben, óf aan de planning moet kunnen zien, dat de 
werkzaamheden gelukt zijn. Ik kan moeilijk werk laten liggen om het de volgende dag te 
doen. Wat ik gepland heb moet ook gebeuren. Ik ben behoorlijk flexibel, misschien soms 
teveel waardoor ik veel tussen de geplande werkzaamheden door wil doen. Omdat ik al 
het geplande toch gedaan wil hebben ben ik vaak meer tijd kwijt dan ik gepland had. Dit 
zorgt dan weer voor een stuk frustratie en ontevredenheid. Naast de eerder genoemde 
planning zijn ‘nee’ zeggen en aan mijn prioriteiten denken leermomenten voor mij. 
 
 
Opkomen voor mijzelf 
Dit is een onderdeel waaraan ik nog veel aandacht moet schenken. Ik werk heel vaak 
richting een ander en plaats mijn persoon vaak naar de tweede plaats. Tijdens mijn 
onderzoek heb ik te weinig gebruik gemaakt van andere mensen. Ik had vaker en meer 
ondersteuning kunnen vragen en werk uit kunnen besteden.  
Dat ik te weinig ondersteuning gevraagd heb komt, naar mijn idee, door onzekerheid, 
maar ook omdat ik vind dat ik alles zelf moet doen. Als ik me realiseer, dat wanneer ik iets 
vraag of uitbesteed, dit niet betekent dat ik het niet zelf doe, dan kan het me een ander 
perspectief bieden. Na hulp of advies kan ik er zelf weer mee verder.  
 
 
Schrijven  
Gedurende de opleiding en zeker in het onderzoek komt het schrijven van bevindingen 
aan bod. Tekstueel heb ik veel geleerd van deze onderzoeksperiode. Ik heb gemerkt dat 
ik veel moeite heb met bondig, zakelijk schrijven. Als ik teksten van anderen lees merk ik 
wel dat zakelijk schrijven duidelijkheid biedt en de leesbaarheid verhoogt. Zelf zo 
schrijven lukt me niet altijd. Ik ben er wel groeiende in.  
Hoofdstuk twee was voor mij een echt struikelblok. Door de hoeveelheid ‘fouten’ en keer 
op keer verbeteren moest ik flink incasseren.  
Ik heb de feedback nooit persoonlijk opgevat of als kritiek, maar het kostte mij veel moeite 
te zien dat het gewoon niet lukte. Het versterkte mijn onzekerheid waardoor ik nog meer 
ging twijfelen aan mijn werk voor het onderzoek. 
Als ik nu kijk naar het eindresultaat ben ik er heel blij mee. Ik heb ondersteuning gevraagd 
en gekregen. Het sterkte me en motiveerde me om weer verder te gaan. 
 
 
Samenwerking 
Om te komen tot goede werkstukken is samenwerking tussen begeleider en deelnemers 
(ook onderling) van essentieel belang. Ik heb dit als erg prettig ervaren. De teksten 
werden door de ‘critical friends’ bekeken. In het begin was ik onzeker om opmerkingen te 
plaatsen. Het voelde voor mij als ‘wie ben ik om daarover te oordelen’. Naarmate de tijd 
vorderde werd dit ‘gewoon’ en hoorde het erbij. Het heeft mij extra inzicht en duidelijkheid 
gegeven in de onderzoeksopdracht.   
Het steeds weer feedback geven heeft veel tijd gekost. Gedurende de laatste maand 
kwam er zoveel werk binnen dat het me frustreerde om de mailbox te openen. Ik had 
absoluut de tijd niet om terug te reageren, ik voelde me daar in het begin bezwaard over. 
De groep had hier echter alle begrip voor, dit was geen probleem. 
De hulp en ondersteuning van mijn ‘critical friends’ heb ik als heel positief ervaren. 
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Op school heb ik alle medewerking gehad, telkens wanneer ik daar om gevraagd heb.  
Ik heb ongeveer drie keer de voortgang van mijn eindopdracht besproken, het afgelopen 
half jaar. Ik heb dit niet vaker gedaan omdat ik het gevoel had dat dit te veel tijd van 
anderen kostte. Ik zou ook de enquête vagen met een aantal collega’s hebben kunnen 
doorspreken. Ik heb te weinig naar mezelf gekeken, naar wat het voor mij kon opleveren, 
namelijk geruststelling en zekerheid.  
Wat ik een volgende keer ook anders zou doen is bijvoorbeeld het uitbesteden van het 
invoeren van de vragen op de AOC-spiegel. Dit heeft heel veel tijd gekost. Ik ben wel blij 
dat ik het gedaan heb, nu weet ik wel hoe het allemaal werkt. Dit bevestigt weer dat ik 
alles zelf onder controle wil hebben, alles zelf wil doen. 
 
Gedurende het afgelopen jaar heb ik ook thuis veel hulp en steun gehad waardoor ik me 
kon richten op het onderzoek en mijn werkzaamheden. 
 
 
6.2 Mijn onderzoekservaringen: 
 
Als ik mijn onderzoeksproces nu bekijk zou ik verschillende onderdelen op een andere 
manier aanpakken. 
Ik zou allereerst eerder beginnen. Dat zou me meer rust en betere resultaten opleveren. 
Bij het opstellen van de enquêtes had ik niet precies voor ogen hoe ik dat moest doen en 
wat voor gegevens ik precies nodig had. Ik heb nu vragen gesteld waarvan  bleek dat ik 
de antwoorden niet kon gebruiken. 
Door het stellen van open vragen heb ik nuttige informatie verkregen. Het verwerken gaf 
echter veel extra werk. Ook moeten de vragen concreter, om antwoorden duidelijker te 
krijgen.  
 
Bij het invoeren van de vragen in het programma heb ik hulp nodig gehad. Voordat ik de 
persoon had die me daarbij kon helpen, duurde twee weken. De verdere afwikkeling 
verliep, met enige hulp, prima. 
 
Bij het afnemen van de enquêtes zou ik een volgende keer persoonlijk in de klassen een 
korte toelichting geven. Vanwege de persoonlijke uitleg zou, naar mijn idee, de enquête 
door een groter percentage leerlingen ingevuld worden.  
Onze afdelingen en klassen hebben op verschillende momenten hun stage periodes 
gepland. Daarom zal het nooit lukken om alle leerlingen gelijktijdig op school te treffen. Ik 
zou meer gebruik hebben kunnen maken van de terugkomdag tijdens de stageperiode. 
Door in twee periodes de enquête af te nemen had ik zelf kunnen zorgen voor 
persoonlijke toelichting. 
Het percentage coaches dat gereageerd heeft vind ik te laag. Eigenlijk vind ik dat alle 
coaches hadden moeten reageren. 
De benadering van hen via ‘de keek’ (ons informatieblad) en de uitnodiging via de mail 
vind ik goed. De tien coaches die ik persoonlijk benaderd heb vind ik achteraf te weinig.  
Een volgende keer zou ik alle coaches persoonlijk benaderen. Gezien de tijdsdruk en 
wisselende roosters is dat er nu niet van gekomen. 
Door de lage respons realiseer ik me dat de resultaten van de leerlingen mogelijk geen 
reëel beeld geven van de totale leerling-populatie.  
Bij het komen tot conclusies en aanbevelingen was ik erg laat. Ondanks dit hebben mijn 
‘critical friends’ toch feedback gegeven. Als ik een betere planning gehad had zou het 
voor mij en voor hen rustiger verlopen zijn. 



 34

 
Samengevat: 
Doorzettingsvermogen vind ik een sterke kant van mij. Ik ben blijven knokken om mijn 
eindopdracht op tijd af te krijgen.  
Ik heb veel geleerd over mezelf, door deze opdracht.  
Dat ik moeite heb met vragen om ondersteuning heb ik nooit eerder zo ervaren. Ik had 
juist het idee dat ik, vanwege mijn onzekerheid, wel eens te veel vroeg. Ik besef nu dat ik 
door ondersteuning me niet zwak hoef te voelen, het geeft juist zekerheid.  
Tijdens heftige drukte heb ik gemerkt dat een weekplanning me helpt om zicht te krijgen 
op (niet) belangrijke en (niet) noodzakelijke werkzaamheden. Dit zorgt voor rust en een 
beter resultaat. 
Ik ben trots op mijn eindwerkstuk ook door het feit dat ik ongelofelijk veel geleerd heb, 
taaltechnisch en inhoudelijk. 
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Nawoord 
 
In het nawoord wil ik iedereen bedanken voor alle steun, hulp en stimulans die ik 
gekregen heb. 
Zonder mijn behulpzame man, begeleider en ‘critical friends’ zou het me nooit gelukt zijn 
om mijn eindopdracht af te krijgen. 
 
Ik ben, dankzij mijn onderzoek, zeer gemotiveerd om komend schooljaar flink aan de slag 
te gaan. Met het studentenservicepunt en loopbaanbegeleiding ga ik samen met alle 
collega’s werken aan de juiste richting voor onze leerlingen.  
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Bijlage 1: Interviewvragen  
 
 
Interviewvragen voor teamleiders + decanen: 

 
1. Voor welke onderwerpen gaan de leerlingen naar het studentenservicepunt 

volgens jou? 
 
 

2. Moet loopbaanbegeleiding verplicht gegeven worden bij Helicon?  
Waarom wel/niet) 

 
 

3. Loopbaanbegeleiding kan op verschillende manieren gebeuren, zoals tijdens les, 
individuele coach-gesprekken, doorsturen naar decaan, op aanvraag van leerling, 
op aanvraag coach, volgens programma. Welke mogelijkheden hebben jouw 
voorkeur. 

 
 

4. Wat moet er inhoudelijk volgens jou bij loopbaanbegeleiding besproken worden? 
 
 

5. Wat moet er inhoudelijk volgens Helicon bij loopbaanbegeleiding besproken 
worden? 

 
 

6. Als je bekijkt hoe loopbaanbegeleiding nu gegeven wordt, wat zou je dan anders 
willen? 

 
 

7. Hoe belangrijk vind je loopbaanbegeleiding voor onze leerlingen, op een schaal 
van 1 – 5 (resp. niet belangrijk-wel belangrijk) 

 
 

8. Denk je dat het studentenservicepunt een rol kan spelen bij loopbaanbegeleiding? 
(waarom wel/niet) 

 
 

9. Het studentenpunt heeft een open karakter, je kan zo binnen lopen. Denk je dat 
leerlingen dit wel of niet prettig vinden? (waarom wel/niet) 

 
 

10. Welke ideeën heb je hoe het studentenservicepunt ingeschakeld kan worden bij de 
loopbaanbegeleiding van leerlingen? 
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Bijlage 2: Resultaten leerlingenenquête  
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Bijlage 3: Resultaten enquête coaches 
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